
رئیس پارک علم و فناوری خوزستان با بیان اینکه هنوز ارتباط بین فناوران 
و صنایع خوزستان آن طور که باید، برقرار نشده است، گفت: تلاش می شود از 
ظرفیت های قانونی استفاده کنیم و این مجموعه ها را به صنایع نزدیک تر کنیم 
تا همکاری با شرکت های دانش بنیان را با هدف تامین نیازهای خود، در اولویت 
قرار دهند و از واردات تکنولوژی، کالا و تجهیزات از خارج از کشور بی نیاز شوند.

دکتر محمد راضی جلالی در نشست با مدیران عامل شرکت های دانش بنیان 
و فناوران خوزســتانی که امروز )۱۵ مردادماه( برگزار شد، با اشاره به راه اندازی 
پارک علم و فناوری خوزستان در سال ۸۸،  اظهار کرد: تعداد شرکت های دانش 
بنیان در سال ۱۴۰۰، ۸۴ شرکت بوده که در حال حاضر به بیش از ۱۳۰ شرکت 
رسیده است. این شرکت ها در حوزه های مختلف کشاورزی، نفت، گاز، پتروشیمی، 

IT و زیست فناوری در قالب کنسرسیوم های مختلف فعالیت می کنند.
 وی افزود: پارک علم و فناوری با توجه به ســرمایه های اصلی که فناوران و 
نوآوران هستند، توانسته است فعالیت های خوب و موثری در استان خوزستان 
داشــته باشــد اما ظرفیت منطقه اگر به نحو مطلوب و آن گونه که باید، مورد 
استفاده قرار بگیرد می تواند فرصت خوبی برای توسعه اقتصاد دانش بنیان کشور 
و اســتان خوزستان ایجاد کند.رئیس پارک علم و فناوری خوزستان ادامه داد: 
قطعا رویکرد دولت، تغییر فعالیت های فناوری و نوآوری صرف و هدایت آن به 

ســمت اقتصاد دانش بنیان پویا و با ثبات اشتغال زا، ارزآور و درآمدزا  است. در 
این راستا قدم اول، تغییر عنوان معاونت علمی نهاد ریاست جمهوری بود. قطعا 
مجموعه های پارک علم و فناوری نیز به عنوان بخش های فکری، فناور و دانش 

بنیان، در عرصه تحقق اقتصاد دانش بنیان می توانند اتفاقات خوبی رقم بزنند.
وی با اشاره به ظرفیت های استان خوزستان گفت: تنوع صنایع مختلف در 
یک جا، در کمتر استانی دیده می شود، با این وجود هنوز ارتباط بین فناوران و 
صنایع خوزستان آن طور که باید، برقرار نشده است. تلاش می شود از ظرفیت های 
قانونی استفاده کنیم و این مجموعه ها را به صنایع نزدیک تر کنیم تا همکاری با 
شرکت های دانش بنیان را با هدف تامین نیازهای خود، در اولویت قرار دهند و 

از واردات تکنولوژی، کالا و تجهیزات از خارج از کشور بی نیاز شوند.
راضی جلالی یادآور شد: برای توسعه زیست بوم فناوری در خوزستان، باید از 
ظرفیت معافیت مالیاتی استفاده کرد؛ به هر حال بودجه دولت در ساخت و ساز 
و تامین تجهیزات در شرایط فعلی، توانایی ندارد که این امر را محقق کند و لازم 
است از ظرفیت های قانونی مانند ماده ۱۱ قانون جهش تولید بهره لازم را ببریم.

وی گفت: در استان خوزستان صنایع بزرگ مالیات پرداز کلانی داریم؛ امیدواریم 
از فرصتی که قانون فراهم کرده است به نحو مطلوب استفاده شود و شاهد تغییر 

و تحول در توسعه زیست بوم فناوری باشیم.

 استفاده از معافیت مالیاتی برای استفاده از معافیت مالیاتی برای
 توسعه زیست بوم فناوری در خوزستان توسعه زیست بوم فناوری در خوزستان
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  رشد ۵۷ درصدی صادرات ایران به پاکستان در بهار
ســخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت با اشاره به اینکه در بهار 
امســال صادرات ایران به پاکستان نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵7 درصد 
رشــد داشته، گفت: عمده کالاهای صادراتی ایران به پاکستان مشتقات نفتی، 
گاز مایع، محصولات پتروشــیمی، لوازم خانگی و ... و بیشترین واردات ایران از 
پاکستان، برنج بوده است. بر اساس توضیحات سید روح اله لطیفی، سخنگوی 
کمیســیون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت، در سال ۱۴۰۱ بیش 

از چهــار میلیون و 2۸۵ هزار تن کالای غیر نفتی به ارزش دو میلیارد و ۳۳۰ 
میلیون دلار  بین ایران و پاکستان تبادل شد که این میزان نسبت به سال قبل 
به ترتیب به لحاظ وزنی و ارزشی با رشد ۳۰ و ۴۸ درصدی همراه بوده است.

از تجارت دو میلیارد و ۳۳۰ میلیون دلاری ایران و پاکستان در سال گذشته، 
بیش از سه میلیون و ۵۳۸ هزار تن کالا به ارزش یک میلیارد و ۴۸۸ میلیون و 
۱۶۱ هزار دلار سهم صادرات ایران به پاکستان و 7۴۶ هزار و 7۰۰ تن کالا به 
ارزش ۸۴۱ میلیون و ۸۱۸ هزار دلار سهم واردات ایران از پاکستان بوده است.
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 مهرداد بذرپاش در نشســت روسای کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی ایران و سوریه اظهار 
کرد: به دنبال ســفر اخیر رئیس جمهوری و هیئت 
ایرانی به ســوریه ۱۶ سند همکاری بین دو کشور به 
امضا رسید که در این مدت کوتاه بسیاری از توافقات 

به نتیجه رسیده است.
وی افزود: یکی از ســطوح همکاری ایجاد اپراتور 
سیار است که با همکاری خوبی بین وزارت ارتباطات 
ایران و وزارت اتصالات ســوریه به سرانجام رسیده و 
این پروژه در حال اجرایی شــدن است. در این راستا 
به زودی ســیم کارت های اپراتور سوم توسط طرف 
ایرانی در ســوریه راه اندازی می شود و گردشگران و 

زوار می توانند از آن بهره مند شوند.
وزیر راه و شهرسازی همچنین ایجاد بانک ایرانی در 
سوریه را یکی دیگر از بخش های همکاری دو کشور 
دانســت و گفت: برای انجام مبــادلات بانکی طرف 
ایرانی اقدام به تاســیس بانک کرده که هر چه زودتر 
در هفته های آینده فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. این 
اقدام مهمی است که در حالت عادی شاید چند سال 
طول می کشید اما ظرف کمتر از سه ماه محقق شد.

وی همچنین بیان کرد: بیمه های مشترکی برای 
تسهیل امور گردشــگری و زوار بین ایران و سوریه 
راه اندازی شده است. در خصوص تجارت آزاد نیز به 

نتایج مثبت و اجرایی رسیدیم.
بــذر پاش گفت: حذف تعرفه تجاری کالاهای دو 
طرف از جمله ثمرات ســفر اخیر است. قبلًا تعدادی 

از کالاها بین دو کشــور ایران و سوریه بدون تعرفه 
بود اما با توافقات اخیر تقریباً تعرفه تمامی کالاها به 
صفر رسیده است.وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
تسهیل ترانزیت از دیگر اقدامات صورت گرفته است، 
گفت: فعال ســازی خطوط ریلی هوایی و کشتیرانی 
بین دو کشــور از موضوعات مهمی است که به اجرا 
رسید. همچنین می توانیم کشتی های بزرگ تری برای 
ارسال کالاها به سوریه داشته باشیم که لازم است پس 

کرانه هایی در اختیار کشتی های ایرانی قرار گیرد.
رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایران و ســوریه در طرف ایرانی همچنین بیان کرد: 
بیمه های مشترکی برای تسهیل امور گردشگری و زوار 
بین ایران و سوریه راه اندازی شده است. در خصوص 

تجارت آزاد نیز به نتایج مثبت و اجرایی رسیدیم.

  از سرگیری فعالیت دوباره دو خودروساز 
ایرانی در سوریه به زودی

بــذر پاش گفت: حذف تعرفه تجاری کالاهای دو 
طرف از جمله ثمرات سفر اخیر است. قبلًا تعدادی از 
کالاها بین دو کشــور ایران و سوریه بدون تعرفه بود 
اما با توافقات اخیر تقریباً تعرفه تمامی کالاها به صفر 

رسیده است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه تسهیل ترانزیت 
از دیگــر اقدامات صورت گرفته اســت گفت: فعال 
سازی خطوط ریلی هوایی و کشتیرانی بین دو کشور 
از موضوعات مهمی است که به اجرا رسید. همچنین 

می توانیم کشتی های بزرگ تری برای ارسال کالاها به 
سوریه داشته باشیم که لازم است پس کرانه هایی در 

اختیار کشتی های ایرانی قرار گیرد.
رئیس کمیســیون مشترک همکاری و اقتصادی 
ایران و سوریه تصریح کرد: مسیر ایران - عراق - سوریه 
یک مســیر بسیار خوب برای صادرات کالاها به اروپا 
محسوب می شــود زیرساخت های اجرای این هدف 
فراهم است. امیدواریم در آینده این کریدور راه اندازی 
شــود و قطارهای ایرانی بتواننــد کالاها را از طریق 

سوریه صادر کنند.
بذر پاش همچنین خبر داد که دو خودروساز ایرانی 

به زودی فعالیت خود را در سوریه از سر می گیرند.

  راه اندازی کارخانه ساخت لاستیک در 
سوریه

وی خاطرنشان کرد: در گذشته دو خودروساز ایرانی 
در سوریه فعال بودند که به دلیل استانداردهای سوریه 
فعالیت آنها تقریباً متوقف شده بود. با توافقاتی که اخیراً 
صورت گرفته این دو خودروساز با رعایت استانداردهای 
کشور سوریه می توانند فعالیت خود را از سر بگیرند. 
همچنین کارخانه ســاخت لاستیک توسط ایران در 

سوریه راه اندازی می شود.
بذرپاش اعلام کرد: توافقات نفتی خوبی هم بین 
ایران و ســوریه انجام شده که بعد از ظهر اخبار آن 
با حضور وزیر نفت اعلام می شــود امیدواریم بتوانیم 

صادرات محصولات پتروشیمی را داشته باشیم.

می تواند  دارو   صــادرات صنعــت 
جایگزین پتروشیمی شود

معاون صنایع عمومی وزارت صمت اعلام کرد 
کــه صادرات در بخش صنعت دارو و مواد اولیه 
دارو می تواند به جایگاهی دست یابد که جایگزین 

صادرات در بخش پتروشیمی شود.
 به نقل از شبکه اطلاع رسانی تولید و تجارت 
ایران، محمدمهدی برادران در نشســت شورای 
سیاســت گذاری پنجمین نمایشگاه بین المللی 
فارمکس، اظهار کرد: نمایشــگاه فارمکس، جزو 
نمایشگاه های خوب است اما باید کار ویژه ای را 
در این نمایشــگاه انجام داد که در سال گذشته 
رخ نداده است؛ یعنی باید برگزاری این نمایشگاه 

همراه با هدف، رخداد و دستاورد جدید باشد.
وی با بیان اینکه سیاست گذاری ناظر بر هدف 
بوده و هدف  هم باید همراه با چالش باشد، افزود: 
برگزاری نمایشگاه ها در فرایند تولید، بازاریابی و 
سیاســت گذاری ها نقش دارد. بر همین اساس 
سال گذشــته، از برگزاری این نمایشگاه  انتظار 
رشــد تولید و افزایش صادرات بودیم اما چنین 
اتفاقی رخ نداد و می بایست ضعف های گذشته را 
در این بخش پوشش دهیم زیرا پذیرش شکست، 

آغاز پیروزی است.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت گفت: 
ســال قبل در رشــد ناخالص ملی به بیش از ۴ 
درصد دست یافتیم که عدد قابل توجه و خوبی 
نسبت به سایر کشورها و سال های قبلی است، 
اما نســبت به برنامه که رشد ۸ درصدی است، 

نیاز به کار بیشتر داریم.
وی به رشــد ۹.۵ درصدی در گروه صنعت 
و ۱۶.۵ درصدی در صنایع ســلولوزی اشــاره و 
تاکید کرد: همانطور که ســال های قبل، کسی 
باور نمی کرد پتروشــیمی جای نفت را بگیرد، 
معتقدم صــادرات در بخش صنعت دارو و مواد 
اولیه دارو می تواند به جایگاهی دســت یابد که 
جایگزین پتروشیمی شود. ضمن اینکه نوسازی 
ماشــین آلات در صنعــت دارو هم یک موضوع 

مهم است.
برادران با اشــاره به اینکه مساله عمق تولید، 
موضوعی جدی است، اضافه کرد: پیوند صنعت 
دارو و صنعت شیمی می تواند یکی از چالش ها 
و اتفاقات مهم این نمایشگاه باشد. باید صنعت 
شــیمی را به عنوان صنعتی پایــه هم در مقام 
گفتمــان و هم در مقام اجرایی تقویت و پررنگ 
کرد؛ اتفاقی که می تواند به عنوان هدف، چالش 

و گفتمان در این نمایشگاه درنظر گرفته شود.
وی از مسئولان برگزاری نمایشگاه فارمکس 
خواست در جریان برگزاری این نمایشگاه اخبار 
خوبی را در این حــوزه به مردم ارائه دهند که 
اتفاق بســیار مهمی است و یادآور شد: باید در 
جریان چنین نمایشگاهی، پیشرفت های صورت 
گرفته در صنعت دارو و مواد اولیه دارو را در قابل 
تورهای اطلاع رسانی به صنعتگران، دانشجویان 
و ... ارائه داد تا آنها بیش از گذشــته در جریان 
این موفقیت ها قرار بگیرند.معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت، حضور سخنران کلیدی و رونمایی 
و معرفی محصولات و نوآوری های جدید در این 
حوزه را از دیگر نکات قابل اهمیت برشمرد که 
باید در این نمایشگاه عرضه شود، برشمرد و گفت: 
بازدیدکنندگان  برای  هم افزایی سیاست  گذاری 

این نمایشگاه، هم باید قابل درک باشد.

ورود سیم کارت های ایرانی به زودی در سوریه

مریم سبزواری     - به گفته رئیس کمیسیون مشترک همکاری اقتصادی ایران و سوریه اپراتور سیار که توسط طرف ایرانی راه اندازی شده به زودی 
در سوریه فعال می شود و گردشگران و زائران ایرانی می توانند از این خدمات بهره مند شوند.

خبر 

بذر پاش همچنین 
خبر داد که دو 
خودروساز ایرانی به 
زودی فعالیت خود 
را در سوریه از سر 
می گیرند.

  بخش خصوصی در اکتشاف و بهره برداری از میادین جدید نفتی مشارکت می کند
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه از مصوبه این کمیسیون برای مشارکت بخش خصوصی در 
اکتشاف و بهره برداری از میادین جدید نفتی خبر داد. محسن زنگنه در توضیح جلسه عصر امروز کمیسیون تلفیق 
لایحه برنامه هفتم گفت: رویکرد دولت و مجلس در برنامه هفتم توسعه درباره میادین نفتی و عملیات اکتشاف و بهره 
برداری این است که از انحصار خارج شده تا بخش غیر دولتی بتواند ورود کند؛ در همین راستا کمیسیون در مصوبه ای 
دولت را مکلف کرد تا نسبت به واگذاری توسعه، اکتشاف و بهره برداری از میادین جدید نفتی به شرکت های بخش 

خصوصی و یا شرکت های تابعه وزارت نفت با استفاده از سازوکارهای رقابتی اقدام کند.

  ایجاد میزهای تجاری قدرتمند برای توسعه صادرات غیرنفتی
سرپرست اداره کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی با اشاره به 
اهمیت ایجاد میزهای تجاری برای کشــورهای هدف صادراتی گفت: ایجاد 
میزهای تجاری باید هدفمند و با برنامه انجام شود تا علاوه بر شروع قدرتمند، 
نتایج مطلوب و تاثیرگذاری در این حوزه حاصل شــود.محمدجعفر عظمائی 
در جلسه کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی استان آذربایجان شرقی، افزود: 
تعداد میزهای تجاری در استان مهم است ولی شرط لازم برای توسعه تجارت 
خارجی نیســت چرا که شاید با تشکیل دو میز تجاری قوی و تاثیرگذار هم 
بتوانیم بیشتر از گذشته در این حوزه نتیجه بگیریم.وی با تاکید بر تمرکز بر 
روی موضوع اعزام و پذیرش هیات های تجاری، گفت: اتاق بازرگانی تبریز نقش 
ویژه ای در افزایش برنامه های پذیرش و اعزام هیات های تجاری دارد که البته 
باید در این زمینه برنامه های راهبردی داشته باشیم.وی ادامه داد: پذیرش و 

اعزام هیات های تجاری در استان به صورت سیستماتیک و برنامه ریزی شده 
انجام نمی شــود در حالی که اعزام و پذیرش هیات های تجاری و شرکت در 
نمایشگاه های بین المللی و انعکاس این مسائل برای بهره برداری افراد ذینفع 
می تواند تاثیر ویژه ای در توســعه صادرات و مبادلات تجاری داشــته باشد.

سرپرســت اداره کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شــرقی با اشاره به 
اهمیت برنامه های وزیر صمت در خصوص توســعه صادرات غیرنفتی، گفت: 
در تکالیفی که در جلســات متعدد برای اســتان ها ارسال می شود بر حوزه 
تجارت و توســعه صادرات تاکید ویژه ای وجود دارد.عظمائی با بیان این که 
توســعه صادرات غیرنفتی از ســوی وزارت صمت به صورت جدی پیگیری 
می شود، افزود: برخی از مسائل و موانع در حوزه تجارت و صادرات غیرنفتی 
مانند ارز و یا سیاست های مربوط به تعرفه های ترجیحی که در استان نیز با 

این موارد مواجه هستیم در سطح کلان کشور مطرح است.
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استاندار ایلام با 
بیان اینکه در سفر 
رئیس جمهور به 
استان ۱۷ پروژه 
افتتاح و ۱ پروژه 
کلنگ زنی خواهد 
شد، گفت: اعتبار 
این طرح ها بیش از 
۵۷۵ میلیارد تومان 
است.

 دلایل افت تجارت ایران در فصل بهار

سرپرست ســازمان توسعه تجارت از فعالیت 
۴۵ مرکز تجاری فعال در جهان خبر داد و گفت: 
تجارت ایران در سه ماهه امسال حدود دو میلیارد 
دلار نسبت به سال قبل کاهش داشته که عموما 
مربوط به بخش پتروشــیمی بوده، اما در حوزه 
صنعت، معدن و کشــاورزی ثبــات یا افزایش را 

تجربه کردیم.
 مهدی ضیغمی در نخستین نشست هم اندیشی 
مراکز تجاری ایران در خارج از کشور، با بیان اینکه 
در ســال های اخیر ایران از تمرکز و وابســتگی 
بــر صادرات نفتی و خام فروشــی عبــور کرده، 
اظهار کــرد: صادرات غیر نفتی ایران در ســال 
گذشته ۵۳ میلیارد دلار بوده است. البته برخی 
کالاها هنوز به نفت وابســته اند که یعنی هنوز 
 نتوانستیم از تغییر و تحولات حوزه نفتی فاصله

 بگیریم. هرچند پتروشــیمی یکی از نقاط قوت 
صادرات است، اما تمرکز اصلی سازمان بر صادرات 

غیرنفتی است.
وی در ادامه از کاهش دو میلیارد دلاری تجارت 
ایران در سه ماه نخست امسال خبر داد و گفت که 
عموما مربوط به بخش پتروشیمی بوده است. اما 
صادرات در بخش های صنعت، معدن و کشاورزی 

افزایشی یا با ثبات بوده است.
ضیغمی با بیان اینکه از دســتیابی به اهداف 
صادراتی بــرای تجارت کالاهایی با ارزش افزوده 
بالا فاصله داریم، تصریح کرد: وظیفه گســترش 
روابط تجاری و اقتصادی را برعهده داریم و سازمان 
توســعه تجارت نیز ترویج، توسعه و تمرکز را در 
دستور کار قرار داده تا با استفاده از ابزارهای لازم به 
اهداف توسعه مبادلاتی دست یابد. زیرساخت های 
تجاری، پایانه های صادراتی، برگزاری نمایشگاه ها 
و اعزام و پذیرش هیئت های تجاری از جمله این 

ابزارها است.
وی همچنین با اشاره به نقش مراکز تجاری در 
حوزه ترویج مبادلات، اظهار کرد: رایزن بازرگانی از 
دیگر ابزار دولتی است که برای کمک به مواردی 
که عنصر دیپلماتیک نیاز دارد به حل مسائل کمک 
می کند. در حال حاضر 2۰ رایزن فعال هستند که 

به ۴۰ نفر افزایش خواهد یافت.
همچنین به گفته این مقام مسئول ۴۵ مرکز 
تجاری ایرانی در جهان فعال هستند، اما در این 
حوزه کیفیت مهم تر از کمیت است و اگر بخشی 
بتواند در کشوری پایگاه توسعه تجاری ایجاد کند 
و از همکاری اقتصادی درجه ســه به کشورهای 
نخست برساند، دولت همکاری های لازم را انجام 

خواهد داد.
وی با اشــاره به اهمیت رشــد فعالیت بخش 
خصوصی، تصریح کرد: در نمایشگاه بین المللی 
ایران اکســپو در ماه های گذشــته، ۶۰ درصد از 
شرکت کنندگان برای نخستین بار به ایران آمده 
بودند و فضای صنعتی کشــور برای آنها تازگی 
داشت که باید تمرکز بیشتری بر آن داشته باشیم 
تا تولیدات کشور بیشتر مورد معرفی قرار بگیرند.

  بورس سبزپوش شد
روند حرکت شاخص کل بورس هفته گذشته  برخلاف روز گذشته صعودی بود و این شاخص بیش از ۶۰۰۰ واحد افزایش یافت.

 شاخص کل بورس امروز با ۶2۴7 واحد افزایش تا رقم یک میلیون و ۹7۳ هزار واحد صعود کرد. شاخص کل با معیار هم 
وزن هم با ۱777 واحد افزایش در رقم ۶۹۹ هزار و ۱۶۱ واحد ایستاد.

در این بازار ۳۳۳ هزار معامله به ارزش ۴۰ هزار و ۵۴۰ میلیارد ریال انجام شد.
طی معاملات ۵۴ درصد نمادهای بورسی مثبت بودند که از میان آنها سرمایه  گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تامین، گروه 

مپنا و فولاد مبارکه اصفهان نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.

خبر 

دکتر »حســن بهرام نیا« در نشست شورای اداری 
استان که شامگاه جمعه ۱۳ مرداد برگزار شد، اظهار 
کرد: ۱۴ طرح و پروژه با اعتباری افزون بر ۵7۵ میلیارد 
تومان در ســفر رئیس جمهور در حوزه های آموزشی، 
درمانــی، تأمین آب، گردشــگری، صنایع تولیدی و 

پتروشیمی افتتاح و کلنگ زنی خواهد شد.
 وی تصفیه خانه ایوان، ایســتگاه cgs ســیروان، 
کتابخانه دانشگاه علوم پزشکی، افتتاح مرکز ناباروری، 
افتتــاح مرکز اورژانس درمانــی پایانه مرزی مهران، 
مجتمع آموزشی شهید داریوش رضایی نژاد را بخشی 
از طرح ها و پروژه ها اعلام کرد که قرار اســت در سفر 

رئیس جمهور به استان کلنگ زنی و افتتاح می شود.
 نماینده عالی دولت در اســتان ایلام تأکید کرد: 
تصفیه خانه ایوان یکی از طرح های مهمی که در سفر 
رئیس جمهــور با اعتبار ۱7۵ میلیــارد تومان افتتاح 
می شود که برای خود تصفیه خانه ۱2۰ میلیارد تومان 
و برای خط انتقال ۵۵ میلیارد تومان هزینه شده است.

 وی تصریح کرد: در ســفر رئیس جمهور مجتمع 
آموزشــی شــهید داریوش رضایی نژاد با اعتبار ۱۰۰ 
میلیارد تومان در این سفر کلنگ زنی می شود که ۵۰ 
میلیارد تومان توســط دولت و ۵۰ میلیارد تومان نیز 

توسط سازمان انرژی اتمی هزینه می شود.
 استاندار ایلام با اشــاره پروژه سامانه گرمسیری 
به عنوان یکی ابرپروژه ها و به عنوان یکی از طرح های 
مصوب دور اول ســفر رئیس جمهور به استان، گفت: 
۱۵۰ متر لوله گذاری تا افتتاح فاز نخست این ابرپروژه 
باقی مانده و برای ابرپروژه سامانه گرمسیری ایلام که 
فاز نخست آن در آستانه ی افتتاح است بیش از 2 هزار 

میلیارد تومان در دولت سیزدهم هزینه شده است.
 بهرام نیا با اشــاره به ابرپروژه ســامانه گرمسیری 
به عنوان یکی از مهم ترین طرح های دولت در استان 
ایلام، خاطرنشان کرد: برای این ابرپروژه که ۸۵ درصد 
پیشــرفت فیزیکی دارد تاکنون حدود 7 هزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان هزینه شده است.
 وی افــزود: بــرای تکمیــل کل پروژه ســامانه 
گرمســیری، حدود ۱2 هزار میلیارد تومان دیگر نیاز 
اســت که در صورت بهره برداری، ۱۸ هزار هکتار از 

زمین های کشاورزی آب رسانی می شوند.
 اســتاندار ایلام با اشاره به اقدامات انجام شده در 
ابرپروژه سامانه ی گرمســیری در محدوده ی استان 
ایلام، افزود: از سومار تا سد کنجانچم ۹۰ کیلومتر و 
از سد کنجانچم تا دهلران ۱۵۰ کیلومتر لوله گذاری 
انجام می گیرد و در این پروژه ۱7 کیلومتر تونل احداث 
و از لوله هایی به قطر به 2.۴۰ متر )2۴۰ سانتی متر( 

استفاده شده است.
 بهرام نیا با بیان این که ســد کنجانچم با ظرفیت 
۸۵ میلیون مترمکعب ظرفیت، هم اکنون 7 میلیون 
مترمکعــب ذخیــره ی آب دارد، گفــت: در پروژه ی 
سامانه ی گرمسیری، ۵ کیلومتر کانال مشبک شده، 
7۰ هزار مترمکعب بتن و ۱۱۰ هزار تن میلگرد استفاده 
شــده است. وی تاکید کرد: با وجود همه مشکلات و 
محدودیت ها، در این دولت این ابرپروژه در حال تکمیل 
شدن است که در سه حوزه کشاورزی، صنعت و شرب 

کاربرد دارد.
 اســتاندار ایلام با بیان اینکه علی رغم تلاش های 
دشمنان قسم خورده نظام اسلامی که اوج تلاش آنان 

فتنه سال ۱۴۰۱ بود، با اتحاد و همدلی مردم هیمنه 
نظام استکبار درهم شکست، اظهار کرد: دشمن تلاش 
دارد که مردم از حاکمیت جدا شود که این تلاش ها 
بی نتیجه مانده و شکست خورده است و جمعیت عزادار 
حســینی بیشتر از سال گذشــته و برگزاری باشکوه 
برنامه های دهه محرم نشانگر عشق و علاقه مردم به 

اهل بیت )ع( است.
 اســتاندار ایلام با بیان اینکه عشق و علاقه قلبی 
مردم به اهل بیت )ع( برگرفته از اعتقادات دینی و قلبی 
است، گفت: برای بقای نظام اسلامی جوانان زیادی در 

این کشور به شهادت رسیدند.
 وی با اشاره به همایش اربعین و میزبانی ایلام در 
این کنگره عظیم، بیان داشت: ایلام پایتخت خادمان 
سیدالشهدا ) ع( است به خود می بالیم که در این استان 
افتخار خدمتگزاری داریم که میزبان زوار عتبات عالیات 
است. نماینده عالی دولت در استان ایلام تاکید کرد: 
در واقع رسالت اربعین استمرار جبهه حق علیه باطل 
است، اربعین کنگره ای برای وحدت جهان اسلام است 
افتخار کنیم که در این کنگره، ایلام نقش آفرین است.

 اســتاندار ایلام تصریح کرد: به واســطه زحمات 
شهدای این مسیر در رأس آنان سردار شهید حاج قاسم 
ســلیمانی باید افتخار کنیم کــه ادامه دهنده چنین 
مکتبی هســتیم. بهرام نیا گفــت: هم زمان با اربعین 
حسینی در آستانه ســفر ریاست جمهوری به استان 
هســتیم که هم یک ســفر پربار معنوی است و هم 
سفری است که نقش مهمی در توسعه استان دارد و 
امید است که مردم این دیار میزبانی خوبی از رئیس 

دولت ایران قوی داشته باشند.

در سفر رئیس جمهور به ایلام ۱۷ پروژه افتتاح خواهد شد

  مشارکت مردم در عرصه انتخابات؛ نماد حمایت مردم از انقلاب 
است

 استاندار بوشهر گفت: مشارکت پرشور مردم در عرصه انتخابات نمادی از 
حمایت و پشتیبانی مردم از انقلاب، کشور و سرزمین آنها است.

 احمد محمدی زاده در نشست با تشکل های دانشجویی استان بوشهر اظهار 
کرد: انقلاب اسلامی نظامی مردمی و مبتنی بر رای، نظر و مقاومت مردم است.

وی افزود: نظام جمهوری اسلامی نظامی مردم سالاری است که با تکیه بر 
قدرت مردم همه را عقب می زند و راه خود را باز می کند بنابراین مشارکت مردم 

در عرصه انتخابات نمادی از حمایت مردم از انقلاب اسلامی است.

اســتاندار بوشهر اظهار کرد: در شرایطی که دشمن به دنبال ضعیف جلوه 
دادن روح مردمــی انقلاب اســلامی اســت؛ باید تلاش کــرد در این دوره از 
انتخابات بیشترین مشارکت از سوی مردم به ثبت برسد.استاندار بوشهر اضافه 
کرد: جوان گرایی یک اکســیر، انرژی بی نظیر، شتاب دهنده و پیشران است 
و به طور یقین همانطور که جوانان نســل اول این مملکت را در اوایل انقلاب 
حفظ کردند جوانان امروز نیز می توانند این مملکت را پیش ببرند.وی تاکید 
 کرد: آنچه امروز لازم اســت اعتماد به توان و قدرت جوانان ایران زمین است

 همانطور که در ابتدای انقلاب به این قشــر از جامعه اعتماد شد و انقلاب به 
پیروزی رسید.
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صنعت4

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه 
نرخ نقدینگی در کشــور کاهش پیدا کرده اســت، 
گفت که امیدواریم با شــفاف ســازی جلوی بخش 
قابل توجهی از فرار مالیاتی گرفته شــود؛ چون در 
صورت مقابله با نشــت مالیاتی حتی می توان درآمد 

پایدار هم داشت.
 محمدرضــا پورابراهیمی در نشســت خبری با 
اشــاره به نماگرهای اقتصادی در طول یک ســال 
اخیر گفت که این شــاخص ها نشان می دهد ما در 
حال برون رفت از شــرایط اقتصادی هستیم. جهت 
گیری اکثر نماگرهای اقتصادی مثبت شدن وضعیت 

را نشان می دهد.
وی با بیــان این که امکان برون رفت از شــرایط 
نامناســب قبلــی در حوزه اقتصادی فراهم اســت، 
گفت: شــاخص های اقتصادی دربــاره وضعیت نرخ 
بیکاری نشان می دهد که از ۹.2 درصد در بهار سال 
قبل به ۸ رســیده که این یعنی میزان نرخ بیکاری 
یک درصد کاهش پیدا کرده اســت؛ همچنین رشد 
ســرمایه  گذاری ۶.7 درصد است که البته با هدف 
گــذاری 2۳ درصد فاصله دارد منتهی باز متوســط 
عملکرد ســال های گذشــته و نزدیک به سه بیشتر 
اســت که این یعنی حرکت خوبی در حوزه سرمایه  

گذاری در حال انجام است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که در طول پنج ســال گذشته نرخ تورم 
بیشــتر از ۴۰ درصد بوده است، ادامه داد: نرخ رشد 
نقدینگی از خردادماه سال گذشته تا امسال از ۳7.۸ 
درصد به 2۹ درصد کاهش پیدا کرده که امیدواریم 
این روند تاثیر مثبتی در کاهش نرخ تورم ســالانه 

داشته باشد.

ابراهیمی با یادآوری این که نرخ رشــد اقتصادی 
در هشت ســال عملکرد دولت روحانی ۰.7 درصد 
یعنی کمتر از یک درصد بود، اظهار کرد: نرخ رشــد 
اقتصادی در ســال ۱۴۰۱ حدود ۴ درصد محاسبه 
شــده که پیش بینی می شود در سال آینده به 2.۵ 
تــا ۳ درصد برســد؛ به نظر می رســد تغییر جهت 
نماگرهای اقتصادی به معنای شروع روند مثبت در 
حوزه اقتصادی است البته این به معنای رضایت ما 
از وضعیت اقتصادی نیســت و باید مسیر به درستی 
دنبال شده تا اثرات نماگرهای اقتصادی در معیشت 

و زندگی مردم مشهود باشد.  

 ناترازی چالش اساسی برای کشور است
وی در ادامه با اشــاره به عملکرد مجلس شورای 
اســلامی در حوزه اقتصادی گفت: تلاش ما این بود 
که براساس یک برنامه زمان بندی عمل کنیم که از 
جمله آن حل مشکل ساختار ناترازی اقتصادی بود 
که اولین و مهم ترین آن ناترازی بودجه است؛ تمام 
تلاش ما در ناترازی بودجه این است که منابع پایدار 
برای درآمد کشور ایجاد کرده تا مسیر حرکت را در 
راستای تعادل بخشــی بین منابع و مصارف کشور 

ایجاد کند. ناترازی چالش اساسی است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به قانون برنامه ششم توسعه و پیش بینی 
لایحه برنامه هفتم توسعه برای تعیین میزان نسبت 
مالیات بر ناخالــص ملی به میزان ۱۰ درصد اظهار 
کرد: عملکرد نرخ مالیات بر تولید ناخالص ملی حدود 
چهار درصد بوده که این به معنای فاصله زیاد با هدف 
گذاری اســت. این شاخص در دنیا به 2۵ درصد هم 
می رســد. این مالیات به معنای افزایش نرخ نیست 

بلکه باید جلوی نشــت مالیاتی گرفته شود که علت 
هم در عدم اجرای درست قوانین است. باید تمامی 
تلاش در شفاف سازی و هوشمند سازی نظام مالیاتی 
باشد که در همین راستا سامانه مودیان و پایانه های 

فروشگاهی تصویب شد.
پورابراهیمی با بیــان این که دولت قبل و دولت 
فعلی بخش های زیادی از قانون ســامانه مودیان و 
پایانه های فروشــگاهی را اجرا نکرده اند اضافه کرد: 
امیدواریــم بخش قابل توجهی از حوزه فرار مالیاتی 

با شفاف سازی تعیین تکلیف شود.
وی ادامه داد: در اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۰، دو 
میلیون و ۸۰۰ هزار دســتگاه پرداخت غیرمتصل به 
سامانه مالیاتی داشتیم که با تلاش صورت گرفته از 
تابستان ســال ۱۴۰۰ تا سال گذشته اعلام شد که 
دیگــر درگاه پرداخت غیرمتصــل نداریم که اثر آن 
افزایــش میزان دریافت وصول مالیات به 7۰ درصد 
بود پس اگر جلوی نشت مالیاتی گرفته شود به درآمد 
اقتصادی مجلس  پایدار می رسیم.رئیس کمیسیون 
شــورای اسلامی با اشــاره به آخرین وضعیت طرح 
مالیات بر سوداگری اظهار کرد: کمیسیون اقتصادی 
در حال رفع ایرادات شورای نگهبان در طرح مالیات 
بر سوداگری است که احتمالا هفته آینده در دستور 
مجلس شــورای اســلامی قرار می گیرد که یکی از 

اتفاقات مهم محسوب می شود.

 تعــارض منافع یکی از چالش های حوزه 
اقتصادی است

پورابراهیمــی بــا اشــاره به طرح نظــام جامع 
حسابداری و حسابررســی گفت: بررسی این طرح 
در کمیســیون به اتمام رسیده که امیدواریم هرچه 

در زمینه برگزاری 
انتخابات نامه ای 
نوشتیم به شورای 
عالی نظارت و 
سرپرست وزارت 
صنعت، معدن و 
تجارت که انتخابات 
به دلیل ابهامات ۱0 
روز عقب بیفتد.

مونا هادی    -        پورابراهیمی: رشد نقدینگی کاهش پیدا کرده است/امکان برون رفت از شرایط نامناسب اقتصادی 
فراهم است

امکان برون رفت از شرایط نامناسب اقتصادی 

 اولین واحد تولیــد کربن فعال از 
قیرطبیعی کشور در کرمانشاه افتتاح شد

اولیــن واحــد تولیــد کربــن فعــال از 
قیرطبیعــی کشــور با حضــور رئیس جهاد 
 دانشــگاهی و جمعی از مســئولین اســتان

 کرمانشاه افتتاح شد.
دکتر علی دارایی مجــری این پروژه ملی 
و عضو هیات علمی ســازمان جهاددانشگاهی 
کرمانشاه، در آیین افتتاحیه این واحدصنعتی، 
از کربن فعال به عنوان یک محصول استراتژیک 
یــاد کرد و افــزود: این محصــول در صنایع 
مختلف نظامی، دفاعی، هسته ای، نفت، گاز، 

پتروشیمی و صنایع غذایی کاربرد دارد.
وی افزود: نیاز سالانه کشور به این محصول 
۱۴ هزار تن اســت که متاسفانه عمده آن از 
طریق واردات تامین شــده و تنها دو هزار تن 

آن در کشور تولید می شود.
دارایی گفت: در همین راســتا طرح تولید 
کربن فعال از قیرطبیعی را از ۱۵ ســال پیش 
آغاز کردیم و توانســتیم طی ســه فاز آن را 

اجرایی و تجاری سازی کنیم.
وی افزود: فاز اول این پروژه سال ۱۳۸۹ و 
با کارفرمایی وزارت صمت اجرایی آغاز شد و 
در این مرحله توانســتیم نمونه اولیه را تولید 
کنیــم که در نهایت منجــر به ثبت اختراع و 

تاییدیه بنیاد ملی نخبگان شد.
دارایی گفت: سال ۱۳۹۵ فاز دوم اجرای این 
پروژه کلیدزده شد و توانستیم در این مرحله 
به دانش فنی تولید کربن فعال از قیرطبیعی 
دست پیدا کرده و واحد پایلوت تولیدی آن را 
با ظرفیت تولید ۱۰۰ تن کربن فعال در سال 

راه اندازی کنیم.
وی افــزود: این فاز از پروژه در قالب طرح 
ملی و با مشــارکت جهاددانشگاهی و معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری اجرایی و 
درنهایت به کســب اولین فنــاوری در حوزه 

قیرطبیعی کشور منجر شد.
دارایی گفت: در این فاز از پروژه توانستیم 
بــرای اولین بار در کشــور کربن فعال با پایه 
معدنی و کربن فعال کروی و ســاچمه ای را 

تولید کنیم.
به گفته این مسئول طرح تولید کربن فعال 
از قیرطبیعی، سال ۱۳۹7 در قالب ۱۰ طرح 

فناورانه برتر جهاددانشگاهی رونمایی شد.
دارایی از اجرای فازســوم تجاری ســازی 
تولیــد کربن فعــال از قیرطبیعی در ســال 
۱۳۹۸ خبــر داد و افزود: ایــن فاز از پروژه با 
کارفرمایی مجلس اجرایی شــد و توانســتیم 
در ایــن مرحلــه تکمیل دانش فنــی تولید 
 کربــن فعــال از قیرطبیعی را انجــام داده و

 ظرفیت تولید این محصول را هم به ســالانه 
2۰۰ تن برسانیم.

وی افزود: خوشبختانه امروز شاهد افتتاح 
این واحد هســتیم و امیدواریم تولیدات این 
واحد بتواند تامین کننده بخشی از نیاز کشور 

در حوزه کربن فعال باشد.

  حمایت از واحدهای تولیدی لوازم خانگی با تسهیل تامین مواد اولیه
سرپرســت اداره کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شــرقی با بیان این که واحدهای تولیدی محصولات لوازم خانگی 
استان ظرفیت زیادی برای حضور در بازارهای جهانی دارند، گفت: باید با تسهیل تامین مواد اولیه مانند ورق های فولادی و مواد 

پتروشیمی از واحدهای لوازم خانگی حمایت کنیم تا ظرفیت تولید در این حوزه افزایش یابد.
محمدجعفر عظمائی، در بازدید از یک واحد تولیدی لوازم خانگی، افزود: با توجه به اینکه داخلی سازی محصولات مورد 
نیاز یکی از اصول اقتصادی کشور برای جلوگیری از خروج ارز محسوب می شود آماده فراهم کردن بستر مناسبی برای تولید 

موتور یخچال در تبریز هستیم.
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5 سرمایه 

 امکان صادرات و ارزآوری فراهم شود
رئیس اتحادیه نایلون، پلاســتیک و ملامین کرج گفت: قیمت مواد اولیه ظروف یکبار مصرف طی ســه سال اخیر ۱۰ تا ۱2 

برابر شده است.
محمد دادخواه، در خصوص مشکل تامین مواد اولیه درکارگاه ها و کارخانه های تولیدی ظروف یکبار مصرف گفت: با اینکه 
کشورمان در بخش پتروشیمی توانمندی های قابل توجهی دارد اما تهیه مواد اولیه مورد نیاز بسیار مشکل شده است و برای تهیه 
هفتگی آن دغدغه دارد. اینکه با این نوسانات قیمت ها چه اتفاقی قرار است بیفتد مشخص نیست. اگر قیمت  مواد اولیه از این 
قیمت های گزاف باز هم بالاتر برود، با لحاظ قیمت تمام شده آیا بازار فروشی وجود خواهد داشت و مردم توان خرید دارند یا خیر؟

زودتر در دستور صحن قرار گیرد؛ با این طرح اطلاعات 
صورت هــای مالی شــرکت ها و بنگاه های اقتصادی 
شفاف می شود. در حال حاضر تعارض منافع یکی از 

چالش های حوزه اقتصادی است.
وی توضیح داد: مثلا وزیر اقتصاد، رئیس سازمان 
حسابررسی و مدیرعامل بانک ملی را منصوب می کند 
و گزارش بانک ملی توسط سازمان حسابررسی تنظیم 
شده که هر دو را هم وزیر اقتصاد منصوب کرده؛ باید 

این ساختارها اصلاح شود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به اصلاح قانون بازار ســرمایه اظهار کرد: 
امیدواریم هرچه ســریع تر طرح اصــلاح قانون بازار 
سرمایه در دســتور کار مجلس شورای اسلامی قرار 
گیرد؛ طرح اصلاح قانون بانک مرکزی هم در مرحله 
رفع ایرادات شــورای نگهبان در کمیسیون است که 
امیدواریم ظرف یک ماه آینــده بعد از رفع ایرادات 

تبدیل به قانون شود.
پورابراهیمــی با بیــان این که طــرح مربوط به 
ساماندهی تجارت مرزی )کولبری( در مراحل پایانی 
بررسی در کمســیون است، تصریح کرد: کمیسیون 
اقتصادی در طول سه ســال گذشته عملکردش به 
گونــه ای بوده که بیــش از ۳۰ درصد کل مصوبات 
قانونی ابلاغی مجلس شورای اسلامی مربوط به این 
کمیسیون اســت در حوزه نظارتی هم گزارش های 

نظارتی را داشته است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به سیاســت های ارزی اظهار کرد: قوانین و 
مقررات با تصمیمات اتخاذ شده همخوانی ندارد؛ سوال 
این اســت که دولت با چه هدفی تغییر تخصیص ارز 
ترجیحی را دنبال کرد؟ حال این که طبق سیاست های 
اقتصــاد مقاومتی باید از اقداماتی کــه باعث ایجاد 
فســاد و رانت شده جلوگیری شــود. البته که بارها 
رئیس جمهور گفته بود که سیاست ارزی دولت قبل 
درســت نبوده و همین هم باعث ایجاد پرونده های 
درباره تخلفات در ارز ۴2۰۰ تومانی و ایجاد فســاد 
شد. پس انتظار می رود که در سیاست های جدید هم 

وضعیت روشن شود.
پورابراهیمی یادآور شــد: براســاس قانون احکام 

دائمی سیاست ارزی در کشور باید طبق یک فرمولی 
بوده که قدرت رقابت پذیری را در نظر گیرد که این 
فرمول محاسباتی براســاس قوانین تعریف می شود. 
همچنین در ســند تحول دولت مردمی هم موضوع 
سیاســت ارزی آمده اســت. در این شرایط بخشی 
می گویند مجلس شــورای اســلامی و کمیســیون 
اقتصادی دنبال آزادسازی قیمت هاست و مردم متضرر 

می شوند که چنین چیزی درست نیست.
رئیــس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی یادآور شــد: تیم اقتصادی دولت پیش از 
این می گفت که سیاســت ارز ترجیحی باعث قاچاق 
کالا و رانــت می شــود و این قاچاق کالا بخشــی از 
پیامدهای ناشــی از سیاســت های مرتبط با رویکرد 
ارز ترجیحی اســت که اکنون هم شاهد آن هستیم. 
موضوع دیگر توضیح رانت در نظام اقتصادی است و 
این که کالا با چه قیمتی به مصرف کننده می رســد. 
دولت پیشــنهادی داد که در لایحه بودجه بررســی 
شد مبنی بر این که سیاست اتخاذی باید به گونه ای 
باشد که امکان بازتوزیع درست منابع را فراهم کرده 
و مردم هم متضرر نشوند. سوال این است که آیا این 

اتفاق افتاده است؟
وی با اشاره به تبصره یک قانون بودجه سال ۱۴۰۱ 
گفت: در حال حاضر سیاســت جدید بانک مرکزی 
تخصیــص ارز با نرخ 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان اســت 
که این همان ارز ترجیحی اســت. محاسبات صورت 
گرفته این اســت که اگر مــرغ به نرخ ۱.۵ دلار وارد 
کشــور شود با همین ارز 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان باید 
به قیمت حدود ۴۰ هزار تومان به مردم داده شــود 
اما از دی ماه ســال گذشته با تخصیص این ارز مرغ 
با میانگین ۹۰ هزار تومان توزیع شــده است و مردم 
خریداری می کنند. ســوال این است که رابطه پیش 
بینی نرخ ارز ترجیحی 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان با مرغ 
میانگین ۹۰ هزار تومان چیست؟ همین وضعیت را 

درباره قیمت گوشت شاهد هستیم.

 خروجــی سیاســت ارزی دولت انتفاع 
مردم باشد

پورابراهیمــی اضافه کرد: اگر حتی مرغ با قیمت 
آزاد هم به کشور وارد می شد حتی به نرخ ۹۰ یا ۱۰۰ 
هزار تومان هم نمی رســید پس این نرخ گذاری ها از 
کجا می آید؛ ما دنبال آزادسازی قیمت نیستیم بلکه 
می گوییم دولت اگر می خواهد ارز ترجیحی اختصاص 
دهد باید تکلیف مابه التفاوت آن را هم روشن کند. از 
طرف دیگر وضعیت کالابرگ به کجا رسید؟ از کدام 
دهک ها شروع شد و شبکه توزیع آن از کجا است؟

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
توضیح داد: مدل ما این است که کارت اعتباری خرید 
همچون روش کارت سوخت باشد که مثلا روغن به 
قیمت ۳۰ هزار تومان به مدت پنج ســال ثابت است 
اما مابه التفاوت آن از محل منابع بازپرداخت می شود. 
با این کار جلوی رانت و قاچاق گرفته می شود. دولت 
اصرار بر ارز ترجیحی دارد حال این که همین دولت 
اول ســال می گفت که ارز ترجیحی نباشــد؛ ما هم 
می گوییم دولت مختار اســت که ارز ترجیحی بدهد 
اما رابطه بین آن و کالا بین مردم را مشــخص کند 
که به باور ما هیچ رابطه ای ندارد و این وضعیت باعث 
قاچاق و رانت شده و غیرعادلانه است. تاکید ما این 
اســت که باید به دنبال سیاستی باشیم که خروجی 
آن انتفاع مردم باشــد؛ گروکشی سیاسی ارز، منطق 

غیرقابل قبولی است و ما نمی پذیریم.
پورابراهیمی بــا بیان این که تاکید رئیس جمهور 
بر تک نرخی بــودن ارز بود اظهار کرد: قطعا مجلس 
شورای اســلامی ذره ای از پیگیری مطالبات قانونی 
کوتاه نمی آید. ما با هر سیاســت ارزی که به دنبال 
ثبات باشد موافقیم؛ البته این موضوع با قیمت ثابت 

فرق دارد؛ دولت به دنبال قیمت ثابت است که مبنای 
علمی و قانونی ندارد. ما از سیاست ثابت ارزی حمایت 

می کنیم چون خروجی آن به نفع مردم است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به طرح اعمال ماده 2۴ درباره عدم رعایت 
قوانین و مقررات بانک مرکزی در حوزه ارزی تصریح 
کرد: کمیسیون اقتصادی در راستای وظایف خود در 
حال بررســی گزارش اعمال مــاده 2۴ درباره بانک 
مرکزی اســت که به زودی به صحــن علنی ارجاع 
می شود. ما درباره عزل و نصب کاری نداریم که حوزه 
اختیارات ما هم نیست بلکه ما بر اجرای قوانین نظارت 
داریم؛ ما به اندازه سر سوزنی از قانون کوتاه نمی آییم.

وی اضافه کرد: دولت از حذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
در پنــج کالا مجموع ۴.۵ میلیون تن کاهش واردات 
داشته که باعث 2.۵ میلیارد دلار صرفه جویی شد اما 

اکنون شاهد افزایش میزان واردات هستیم.
پورابراهیمی درباره سیاســت دولت در خصوص 
تعیین نرخ ارز در برنامه هفتم توســعه گفت: دولت 
در لایحه برنامه هفتم موضوعی که احکام دائمی در 
خصوص سیاست های ارزی را نقض کند، نیاورده است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
درباره موضوع تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها اظهار 
کرد: ما نامه ای با رئیس مجلس شورای اسلامی درباره 
نرخ خوراک پتروشــیمی دادیم که به هیات تطبیق 
مصوبات ارجاع شــد. هیات تطبیق کاری به مجلس 
ندارد و متشــکل از چند حقوقدان است پیش بینی 
ما این اســت که ظرف چند روز آینده گزارش هیات 
تطبیق مربوط به لغو مصوبه اخیر هیات دولت درباره 
خوراک پتروشیمی ها اعلام شود چون مصوبه دولت 

مطابق با قانون نیست.
وی دربــاره انتخابات اتــاق بازرگانی اظهار کرد: 
بعد از برگزاری انتخابات اتاق گزارشات متعددی در 
خصوص مشکلات و مسائل و تخلفات و نقض قوانین 
دریافت شد که ما طبق وظیفه نظارتی ورود کرده و 
چند نامه نوشتیم مقدمات برگزاری انتخابات هم در 
شرایطی بود که وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزیر 
نداشت و با سرپرست اداره می شد. در آن زمان نامه ای 
به سرپرســت وزارتخانه نوشتیم و خواستار پاسخ به 
ابهامات شدیم پاسخ های داده شده از وزارت صنعت، 

معدن و تجارت قانع کننده نبود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
توضیح داد: در انتخابات ترک فعل اعضای شــورای 
عالــی نظارت، اتاق بازرگانی مبنی بر این که گزارش 
تخلفات مورد تایید بوده یا نه، وجود دارد البته اخیرا 
گفته شده که وزارت صنعت، معدن و تجارت وظیفه 
نظارتی ندارد؛ موضوع دیگر عدم رسیدگی به مراجع 
نظارتی ذیربط و شکایات موثر است و همچنین عدم 

استقرار اعضای انجمن و منافع مالی می باشد.

 گزارش تخلفــات در برگزاری انتخابات 
اتاق بازرگانی به زودی به صحن علنی مجلس 

داده می شود
وی اضافه کرد: در زمینه برگزاری انتخابات نامه ای 
نوشتیم به شــورای عالی نظارت و سرپرست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت که انتخابات به دلیل ابهامات 
۱۰ روز عقب بیفتد. یکروز قبل از برگزاری انتخابات 
آقای علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت شــد 
همان زمان به ایشــان هم نامه نوشــتیم که انتظار 
می رفت انتخابات عقب بیفتد تا حقی از کسی ضایع 
نشــود. به هرحال این اتفاق رخ نداد که ما گزارشی 
براســاس ماده 2۳۴ تهیه کردیــم امروز هم وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت جوابیه ای داده که در حال 
بررسی هســتیم. نظر نهایی را هفته آینده به صحن 
ارائه شــده و بعد از آن در مراجــع ذیربط پیگیری 
می شود باید همه درباره این موضوع پاسخگو باشند.

 ارزش فعل ســهام از ارزش واقعی 
آن کمتر است

یک تحلیل گر بازار ســرمایه با بیان اینکه 
قیمت کنونی سهام اکثر شرکت های موجود در 
بازار سرمایه با ارزش واقعی آنها فاصله زیادی 
دارد، گفت: به نظر می رسد از مهرماه وضعیت 

بازار بهتر شود.
دکتر علیرضا رستمی، با اشاره به وضعیت 
نامناسب کنونی بازار سرمایه، گفت: در حال 
حاضــر یکی از اصلی ترین دلایل نزولی بودن 
بازار از دســت رفتن مزیــت صادراتی اکثر 

شرکت های بورسی به دلایل مختلف است.
وی از قیمت پایین انرژی و خوراک اولیه 
به عنوان یک مزیت برای شرکت های صادراتی 
یاد کرد و با بیان اینکه متاسفانه این مزیت  تا 
حدودی از دست رفته، افزود: در مقابل افزایش 
هزینه تولید شرکت های بورسی به دلیل بالا 
رفتن قیمت انرژی و خوراک اولیه، درآمد آنها 
بالا نرفته و این امر به وضعیت نامناسب بازار 
سرمایه منجر شــده است.رستمی از افزایش 
قیمت خوراک صنایع پتروشیمی نیز یاد کرد و 
گفت: این افزایش قیمت خوراک، توان رقابت و 
صادرات شرکت های پتروشیمی را نیز به عنوان 
بخش مهمی از بازار سرمایه کاهش داده که 
این امر نیز بر وضعیت نامناسب بازار اثرگذار 
است.این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: از 
سوی دیگر اخیرا شاهد افزایش مجدد تعرفه 
صادرات بسیاری از محصولات بوده ایم که این 
امر نیز خود به کاهش توان صادراتی شرکت ها 

و وضعیت نامناسب آنها دامن زده است.
رستمی همچنین دخل و تصرف هایی که 
گاهی عامدانه در بازار سرمایه صورت می گیرد 
را نیز از دیگر دلایل روند نزولی بورس دانست 
و اظهار کرد: از ســوی دیگر متاسفانه اعتماد 
از دســت رفته سهام داران در سال های اخیر، 
جبران نشده  و همین امر نیز به بازار سرمایه 
صدمه جدی زده اســت.وی بهبود وضعیت 
بورس را نیازمند افزایش توان رقابتی شرکت 
های صادراتــی عنوان و خاطرنشــان کرد: 
همچنین باید بــا اقدامات ســازنده اعتماد 
ســرمایه گذاران به بازار برگردد.رستمی روند 
کنونی منفی بازار سرمایه را پایدار ندانست و 
تاکید کرد: قیمت کنونی سهام شرکت هایی 
که در بازار سرمایه هستند با  ارزش واقعی آنها 
فاصله زیادی دارد و این ارقام منطقی نیست.

وی تاکید کرد: ســهام اکثر شرکت ها باید به 
تدریج ارزش واقعی خود را بازیابد و فاصله ای 
که بین بورس و ســایر بازارهای موازی ایجاد 
شده به تدریج کم شود. این تحلیل گیر بازار 
ســرمایه با بیان اینکه وضعیت بازار سرمایه 
به همین شــکل نخواهد ماند، افزود: به نظر 
می رسد تمام تاثیرات منفی که بازار از بخش 
های مختلف پذیرفته تا مهرماه تعدیل شود 
و در نهایت از مهرماه شــاهد بهبود وضعیت 
بازار باشیم و ورق بورس برگردد. البته بهبود 
وضعیت بازار به معنی رشــدهای شــدید و 

هیجانی نخواهد بود .
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محســن مرادی در اســتانه فرا رســیدن ۱۶ 
مردادماه، سالروز تاسیس جهاد دانشگاهی، گفت 
و گو با ایســنا با بیان اینکه بیشتر اقدامات جهاد 
دانشگاهی در راستای رفع نیازهای استان و کشور 
اســت، افزود: یکی از رویکردهایی که در اســتان 
مرکزی پیگیری می کنیم تثبیت وضعیت موجود 
و ارتقای آن است.وی افزود: اقداماتی که در حال 
انجام است بر اساس نیازهای استان شکل گرفته 
است و تلاش می کنیم این خدمات را تثبیت کرده 
و ارتقا دهیم. مهمترین خدمت جهاد دانشــگاهی 
استان مرکزی در این عرصه در حال حاضر مرکز 
درمان ناباروری اســت که براساس نیاز استان به 
عنوان اولین مرکز در این رشته در استان آغاز بکار 
کرده و چند ســال است که به بیماران این حوزه 
خدمات ارائه می دهد.وی با بیان اینکه این مرکز 
یکی از مراکز مهم غرب کشــور است و تجهیزات 
و متخصصان بســیار خوبی در این مرکز مستقر 
هســتند، گفت: یکی از اقدامات مهم تلاش برای 
تقویت این مرکز بوده است به این معنی که با توجه 
به قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت سعی 
کرده ایم در کارگروه های مرتبط عضو شــده و از 
ظرفیت های قانونی اســتفاده کرده و این خدمت 
را معرفی کنیم تا نقشــی کــه این نهاد می تواند 
در عرصه رفع معضــل کاهش جمعیت ایفا کند، 
معرفی شود که بازخورد این اقدامات بسیار خوب 
بوده و ارتباطات بسیار خوبی با مسئولان و بخش 
های مختلف استان برقرار شده است.مرادی افزود: 
معرفــی این مرکز و ظرفیت های آن با جدیت در 
دستور کار اســت و تلاش می شود ظرفیت های 
خالی بکار گرفته شــود.وی دومین خدمت ویژه 
این نهاد در استان را راه اندازی آزمایشگاه ژنتیک 
عنوان کرد و گفت: اولین آزمایشگاه ژنتیک استان 
با توافق صورت گرفته با دانشگاه علوم پزشکی در 
راستای رفع نیاز استان توسط جهاد دانشگاهی راه 
اندازی شــد. برخی مباحث و مشکلات تخصصی 
باعث توقف مقطعی کار این مرکز شده بود که این 

مشکلات بزودی رفع و آزمایشگاه دوباره راه اندازی 
خواهد شد.مرادی با بیان اینکه توسعه آموزش های 
کوتــاه مدت نیز در قالب تعامل با دســتگاه های 
مختلف اســتان در حال انجام است و با تعدادی 
از دســتگاه های استان در راستای برگزاری دوره 
های آموزش ضمن خدمت مذاکرات جدی صورت 
گرفته است، اظهار کرد: آموزش نیاز مهمی است 
ولی خدمات آموزشی این نهاد در دوران کرونا تحت 
الشعاع قرار گرفت که در حال احیای آن هستیم.

وی افزود: رویکرد بعدی در حوزه اقدامات این 
نهاد مربوط به کارهایی است که در گذشته شروع 
شده و در حال دستیابی به نتیجه است که از جمله 
آنها می توان به راه اندازی اولین مرکز مطالعات و 
خدمات تخصصی سنگ در محلات و نیم ور اشاره 
کرد.مرادی با بیان اینکه نگاه مان این اســت که 
بتوانیم در حوزه مطالعاتی، علمی و تحقیقاتی به 
بخش سنگ خدماتی ارائه دهیم، گفت: این بخش 
ظرفیت بسیار خوبی دارد که مغفول مانده است و 
جهاد دانشگاهی با توجه به توانمندی ها و ظرفیت 
های بســیار خوب کشوری خود می تواند در این 
عرصــه نقش آفرینی کند.وی افزود: گام بعدی ما 
در حوزه گیاهان دارویی اســت. با توجه به اینکه 
اســتان مرکزی در این بخش ظرفیت های بسیار 
خوبی دارد، توافقاتی با پژوهشکده گیاهان دارویی 
جهاد دانشگاهی انجام و مقرر شده است که فعالیت 
هایی مختص این حوزه انجام دهیم. برای معرفی 
خودمان در این عرصه نیز قرار اســت برخی دوره 
های آموزشــی را برگزار کنیــم که در این حوزه 
با دفتر امور روســتایی استانداری جلسات خوبی 
برگزار و قرار شد جلسات آموزشی برای دهیاران 
برگزار شــده و این مبحث معرفی شود و در گام 
بعدی شبکه ســازی در این حوزه صورت بگیرد.

وی اظهار کرد: یکی از مباحثی که در این عرصه 
مطرح شــده را راه اندازی اولین شهرک تخصصی 
در حوزه گیاهــان دارویی عنوان کرد و گفت: راه 
اندازی این شــهرک اقدام بسیار بزرگی است که 

البتــه موانع بزرگی نیز پیش رو دارد که با کمک 
استانداری در حال پیگیری آن هستیم.

مرادی یکی از اقدامات در دست اجرای این نهاد 
را انجام پژوهشــی ملی در حوزه تدوین شاخص 
های توسعه اجتماعی کشور عنوان کرد که توسط 
گــروه علــوم اجتماعی معاونت پژوهشــی جهاد 
دانشگاهی اســتان در حال اجراست و کارفرمای 
آن وزارت کشور اســت و تاثیرگذاری ملی دارد. 
این اقدام در سطح استان ها و شهرستان ها انجام 
شده و ادامه دارد.وی درخصوص الگوسازی های 
جهاد دانشــگاهی در عرصه پیشرفت دانش بنیان 
برای کشور، گفت: جهاد دانشگاهی فی نفسه یک 
الگوست و مدلی که در کشور اجرا کرده متناسب با 
بحث علم و تبدیل ایده به ثروت است. در واقع می 
توان گفت که این نهاد از اولین مراکزی است که 
مدل درآمدزایی و توسعه و افزایش سرمایه از طریق 
علم را در کشــور اجرایی کرده که به عنوان یک 
الگو قابل نسخه برداری است. این نهاد نزدیک به 
۸۰ درصد هزینه های خود را براساس درآمدهای 
خود تامین می کند و به نوعی خودکفاست.مرادی 
افزود: این نهاد بر اساس این الگو با حداقل هزینه 
ها و امکانات اقدامات موثــری انجام داده و بهره 
وری زیادی را ایجاد کرده اســت. ما ســعی کرده 
ایم این الگو را در جلسات حاکمیتی معرفی کرده 
و هویت خودمان را در اســتان بازسازی کرده و از 
امکانات موجود اســتفاده ویژه انجام دهیم.وی با 
بیان اینکه این نهاد در حوزه دانش بنیان فعالیت 
هــای مختلفی دارد و الگوی فعالیت هایی که در 
مراکز دانش بنیان اجرا می شود در مراکز خدمات 
تخصصی این نهاد پیاده می شود، افزود: مشخصا 
در بحث ســنگ، از پسماندهای سنگبری ها می 
توان محصولاتی تولید کرد که تولید برخی از این 
محصولات در عرصه دانش بنیان تعریف می شود و 
جهاد دانشگاهی استان مرکزی به این عرصه ورود 
کرده است. اولین گام ما این است که در این حوزه 

شرکت دانش بنیانی تاسیس شود.

مرادی با بیان اینکه 
توسعه آموزش های 
کوتاه مدت نیز در 
قالب تعامل با دستگاه 
های مختلف استان 
در حال انجام است و 
با تعدادی از دستگاه 
های استان در راستای 
برگزاری دوره های 
آموزش ضمن خدمت 
مذاکرات جدی صورت 
گرفته است.

علیرضا حیدری    -  مرکزی رئیس جهاد دانشگاهی استان مرکزی با بیان اینکه یکی از مباحثی که جهاد دانشگاهی در استان باید به جد به آن 
بپرازد تقویت و بازسازی هویت این نهاد است، گفت: نگاه مسئولان به این نهاد باید اصلاح شود.

لزوم بازسازی هویت این نهاد

 مزیت رقابتی در کالاهای دانش بنیان
معاونت ارتقاء کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه در بازارهای آفریقا کشورهایی مثل چین و 
هند نفوذ قوی دارند و رقابت با آنها تا حدودی سخت است، گفت: اما در مورد کالاهای با ارزش افزوده بالاتر و کالاهای دانش 

بنیان مزیت داریم و همین الان هم بخش زیادی از تجهیزات پزشکی ایرانی در آفریقا فروخته می شود.
محمدصادق قنادزاده، با بیان اینکه در سفر رئیس جمهور به سه کشور آفریقایی مجموعاً 2۵ سند همکاری امضا شد، گفت: 
آفریقا تقریباً به همه کالاهای تمام شده نیاز دارد. بنابراین ایران می تواند انواع کالاهای سرمایه ای و مصرفی مثل ماشین آلات، 

کالاهای تمام شده صنایع غذایی، مصالح ساختمانی، محصولات پتروشیمی و غیره را به آفریقا صادر کند.

 صنایع کرمانشــاه به شبکه ریلی 
کشور متصل می شوند

فرماندار کرمانشــاه گفــت: صنایع بزرگ 
کرمانشاه همچون پتروشیمی و فولاد به شبکه 

ریلی کشور متصل می شوند.
 محمدرضا آمویی با اشــاره بــه برگزاری 
نشستی با مدیرکل راه آهن اراک اظهار داشت: 
اتصال صنایع کرمانشــاه به شبکه ریلی کشور 
با ایجــاد خطوط فرعــی و در جهت کاهش 
هزینه هــای حمل و نقــل کالاهای تولیدی و 

مواد اولیه انجام می شود.
آمویی بهره بــرداری کارخانجات و صنایع 
بزرگ استان همچون پتروشیمی و پالایشگاه 
از ظرفیــت ریلی را یک ضرورت دانســت و 
اظهار کرد: در رابطه بــا ایجاد خطوط فرعی 
ریلی برای جابجایی تولیــدات صنایع بزرگ 
کرمانشاه برنامه ریزی شده و سرمایه گذار نیز 
در حال جذب است .فرماندار کرمانشاه همچنین 
با تأکید بر فراهم ســازی مقدمــات راه اندازی 
دهکده لجستیک در کرمانشاه افزود: بسیاری 
از شرکت های بزرگ در سراسر کشور به دلیل 
مرکزیت کرمانشــاه در غرب کشور، ظرفیت 
ریلی کرمانشــاه و نزدیکی آن با کشور عراق، 
تمایل به ارســال کالاهای خود از این استان 
دارند و براین اســاس ایجاد دهکده لجستیک 

در کرمانشاه ضروری است.
 آمویی تاکید کرد: ایجاد دهکده لجستیک 
اشتغالزایی را نیز به دنبال دارد که این موضوع 
مورد توجه مدیریت ارشد استان و اداره کل راه 
و شهرسازی است و امیدواریم به زودی مراحل 

اجرایی این دهکده آغاز شود.
فرماندار کرمانشاه با اشاره به مباحث مطرح 
شــده در دیدار با مدیرکل راه آهن اراک گفت: 
وضعیت ایســتگاه راه آهن کرمانشــاه اعم از 
ساختار مدیریتی آن و استقرار مدیریت راه آهن 
در استان و کیفیت و نوع قطارها از دغدغه ها 

و مطالباتی بود که در این جلسه مطرح شد.
 آمویی با اشــاره به قول مســاعد مدیرکل 
راه آهــن اراک برای اعمال تغییــرات، عنوان 
کرد: وضعیت خط ریلی کرمانشاه برای حضور 
شرکت های ریلی مطرح باید بهبود یابد و درباره 
افزایش رام های قطار با توجه به ظرفیت موجود 

نیز از طریق استانداری اقدام خواهد شد.
 آمویی با اشاره به استفاده از ظرفیت خطوط 
ریلی کرمانشاه در ایام اربعین خاطرنشان کرد: 
مقرر شده تیمی از کادر اداری و تخصصی اداره 
کل راه آهن اراک، در ایام اربعین در کرمانشاه 
مستقر شوند تا بتوانند برنامه ها را پیگیری کنند.

راه آهن کرمانشــاه تحت مدیریت راه آهن 
اراک فعالیت دارد. بسیاری از شرکت های بزرگ 
در سراسر کشور به دلیل مرکزیت کرمانشاه در 
غرب کشور، ظرفیت ریلی کرمانشاه و نزدیکی 
آن با کشور عراق، تمایل به ارسال کالاهای خود 
از این استان دارند و براین اساس ایجاد دهکده 

لجستیک در کرمانشاه ضروری است.



دوشنبه | 16 مرداد  1402| شماره 53
2023  | Aug 7 |Monday

7 جهان

  ارتقای مراودات تجاری، موضوع دیدار سفیر ایران با یک مقام برزیلی
در دیدار ســفیر ایران در برزیل با قائم مقام وزیر صنعت و تجارت این کشــور دو طرف در خصوص برگزاری کمیســیون 
مشترک اقتصادی در سال جاری، استفاده از ابزارهای لازم برای تسهیل تجارت بین دو کشور و وجود ظرفیت های متقابل 
برای ارتقای مراودات اقتصادی دوجانبه تبادل نظر کردند. حســین قریبی، ســفیر ایران با اشــاره به گذشت هفت سال از 
برگزاری آخرین کمیســیون مشترک بر لزوم مشــارکت همه بخش های ذیربط دو کشور برای ایجاد بسترهای لازم جهت 
تشــویق تعاملات تجاری دوجانبه به ویژه در حوزه های غیر کشاورزی تاکید کرد. مارسیو فرناندو روزا هم ضمن بر شمردن 
برخی از زمینه های همکاری متقابل، از عزم دولت برزیل برای گســترش مناســبات تجاری با ایران و استفاده از فرصت های 

موجود به نفع شرکت های دو طرف سخن گفت.

فعالان بخش خصوصی  درخواست   
برای بازنگری در عوارض صادراتی جدید 

مواد خام
در پی انتشار دستورالعملی در قانون بودجه 
۱۴۰2 در ارتباط با عوارض صادراتی مواد خام 
و نیمــه خام، برخی از اتحادیه ها و انجمن های 
این حوزه درخواست بازنگری در میزان عوارض 
صادراتی تعیین شــده را مطــرح کردند و در 
نشســت اخیر کارگروه شورای گفت وگو مقرر 
شده پیشنهادات فعالان بخش خصوصی برای 
بازنگری در این دستورالعمل، جمع بندی و در 

اختیار دولت قرار گیرد.
در نشســت اخیر کارگروه شورای گفت وگو 
مقرر شد فعالان بخش خصوصی برای بازنگری 
در فهرست محصولات معدنی، صنایع معدنی 
فلزی و غیر فلــزی، محصولات نفتی، گازی و 
پتروشیمی به صورت خام و نیمه خام و همچنین 
میزان عوارض صادراتی آنها، پیشنهادهای خود 
را جمع بندی کرده و در اختیار دولت قرار دهند.

گفتنی است در این جلسه به بند )ز( تبصره ۶ 
قانون بودجه ۱۴۰2 اشــاره شــد که بر اساس 
آن با هــدف حمایت از تولیــد و عبور از خام 
فروشــی، صادرات مواد خام مشمول عوارض و 
مالیات می شود. هیئت وزیران دستورالعمل این 
بند را اواخر تیر ماه تصویب کرد.بر اســاس این 
دســتورالعمل کلیه مواد و محصولات معدنی، 
صنایع معدنی فلــزی و غیرفلزی، محصولات 
نفتی، گازی و پتروشــیمی موضوع فهرســت 
پیوست تصویب نامه مهر سال ۱۴۰۱، مواد خام 
و نیمه خام محســوب می شوند. همچنین در 
این تصویب نامه هیئت وزیران فهرســت 2۳۹ 
ماده خام و نیمه خام مشمول عوارض صادراتی 
به وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت، امور 
اقتصادی و دارایی، نفت و سازمان برنامه بودجه، 
معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری اعلام 
شده است.اما به دنبال ابلاغ مصوبه هیئت وزیران 
و بودجه ۱۴۰2، برخی از اتحادیه ها و انجمن های 
این حوزه درخواست بازنگری در تعریف ارائه شده 
از مــواد خام و نیمه خام و برخی از محصولات 
و میزان عوارض صادراتی تعیین شده را مطرح 
کردند.فعالان بخش خصوصی معتقدند در حوزه 
نفت، گاز و پتروشیمی، معدن و صنایع معدنی 
فلزی و غیرفلزی، طبق ماده )2۳( قانون احکام 
دائمی توسعه و ماده )۳7( قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر، وضع هر گونه عوارض صادراتی بر 
کالاهای مجاز مازاد بر نیاز داخل ممنوع است، 
بنابراین وضع عوارض موجب آســیب رساندن 
به هــدف قانون گذار در ثبات فضای اقتصادی، 
حمایت از تولید، ارزآوری و اشــتغال می شود.

آن ها همچنین معتقدند لیســت اعلامی مواد 
خام و نیمه خام در سال ۱۴۰۱ و عوارض تعیین 
شده در سال ۱۴۰2 غیرکارشناسی تهیه شده و 
حتی محصول های نهایی نیز مشمول این لیست 
شده اند و مفاهیم و تعاریف ارائه شده در خصوص 
مواد خام و نیمه خام نیز شفاف و دقیق نیست.

از سوی دیگر به اعتقاد فعالان اقتصادی، هدف 
قانون گذار در بند )ز( تبصره )۶( بودجه ســال 
۱۴۰2، تأمین منابع برای توســعه زنجیره های 
ارزش دانش بنیان با عودت این منابع حاصل از 
عوارض نیم درصدی اســت؛ اما در تصویب نامه 
هیات وزیران، عوارض سنگینی بر طیف وسیعی 
از محصولات وضع شــده است که شرکت های 

دانش بنیان قدرت جذب آن را ندارند.

  همایش بین المللی صنعت پتروشیمی فرصتی برای داخلی سازی 
فناوری هاست

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی گفت: برگــزاری همایش 
بین المللی صنعت پتروشــیمی )IPF( فرصتی مناسب است تا انتقال تجربه 
و دانش روزآمد جهان میان فعالان صنعت انجام شــود و صنعت را به سوی 
 اهداف خود رهنمون کند.به گزارش از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی 
شــاهمیرزایی در ســومین نشســت کارگروه اجرایی چهاردهمین همایش 
بین المللی صنعت پتروشــیمی با تأکید بر ضرورت توســعه متوازن صنعت 
پتروشــیمی، اظهار کرد: برگزاری همایش بین المللی صنعت پتروشــیمی 
فرصتی مناســب برای انتقــال تجربه و دانش روزآمد جهــان میان فعالان 

این صنعت اســت و در این مســیر باید از ظرفیت های ایــن رویداد علمی 
 به بهترین شــکل بهره مند شــد.وی افزود: با همکاری ســازندگان توانمند

 داخلی، بســیاری از کالاها و تجهیزات مورد استفاده در صنعت پتروشیمی 
ایران بومی سازی شده است.

 و در زمینه دانش فنی و ساخت کاتالیست ها نیز با تکیه بر دانشمندان و 
پژوهشگران متخصص و کارآمد در مسیر خودکفایی قرار داریم.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی تصریح کرد: باید رشد کیفی 
بیشتری را در صنعت پتروشیمی محقق کنیم و تولید محصولات راهبردی در 
صنعت پتروشیمی ایران را با هدف تأمین نیاز صنایع میان دستی و پایین دستی 

رقم بزنیم.

اســماعیل زارعی کوشا در مراســم افتتاح خانه امید 
بازنشســتگان شهرســتان ســقز، جامعه بازنشستگان را 
گنجینه های ارزشــمند و در عین حال با تجربه ترین افراد 

هر جامعه ای برشمرد.
وی با اشــاره به اینکه بازنشســتگان دارای تجربیات 
ارزنده ای هســتند که در دوران خدمت خود اندوخته اند، 
خطــاب به مدیــران اجرایی اظهار داشــت: از این دانش 
ارزشــمند در زمینه اصلاح و بهبود شرایط خدمت رسانی 

بهتر به مردم استفاده کنند.
زارعی کوشا راه اندازی خانه امید بازنشستگان را اقدامی 
شایســته در راستای تکریم این قشر عنوان کرد و  افزود: 
بازنشســتگان معدنی از تجربه، علم و دانش هســتند که 
این تجارب گران بها به قیمت عمر و آســایش آنها حاصل 
شده است، لذا باید از این ظرفیت ارزشمند در بخش های 

مختلف بهره مند شد. 
وی از مدیر عامل صندوق بازنشستگی کشوری، مدیر 
این صندوق در استان کردستان و مجموعه کسانی که در 
ثمر نشستن این مکان تلاش کرده اند قدردانی کرد و گفت: 
پیگیری مطالبات این قشر ارزشمند و تلاش در راستای حل 

مشکلات آنان رسالت خطیر ما و مدیران اجرایی است.
اســتاندار کردســتان افزایش امید و پویایی در میان 
بازنشســتگان و حفــظ منزلت و کرامت آنــان از جمله 

رسالت های خطیر عنوان کرد.
زارعی کوشــا با ابراز خرســندی از افتتاح خانه امید 
بازنشســتگان درسقز ، تصریح کرد: خانه امید متناسب با 
نیازهای بازنشســتگان به بخش های مختلفی مجهز شده 

است.

وی از اختصاص زمینی به مساحت ۳ هزار متر مربع برای 
ساخت مجتمع فرهنگی، ورزشی و تفریحی بازنشستگان 
استان در راستای مشارکت اجتماعی و توسعه فعالیت های 
جامعه محور خبر داد و گفت: با تمام توان در تلاشیم فضای 
مناسبی برای جامعه ارزشمند بازنشستگان فهیم فراهم شود.

اســتاندار کردســتان بیان کرد: حداکثر تلاش خود را 
برای تامین زمین مناسب جهت ساخت مجتمع فرهنگی 
آموزشــی و ورزشی و تامین مسکن بازنشستگان در قالب 

نهضت مسکن ملی بکار خواهیم گرفت.
زارعی کوشــا با اعــلام اینکه بهره منــدی از ظرفیت 
ســرمایه گذاری در اســتان علاوه بر درآمدزایی می تواند 
اشــتغال لازم برای فرزندان بازنشستگان را فراهم نماید، 
ادامه داد: سرمایه گذاری در قالب تاسیس شرکت های تعاونی 
زیرمجموعه صندوق بازنشستگی  مهمترین راهکار و اقدام 

مشارکتی برای تقویت درآمد بازنشستگان است.
وی اضافه کرد: با توجه به پایین بودن حقوق بازنشستگان 
و با استفاده از ظرفیت های سرمایه گذاری موجود در استان، 
این شرکت ها علاوه بر درآمدزایی می تواند اشتغال لازم را 
برای فرزندان بازنشستگان که از دغدغه مهم این قشر فهیم 

و مهم جامعه است فراهم کند.
وی با بیان اینکه استان کردستان در حوزه پتروشیمی، 
صنایع غذایی، معادن و کشــاورزی آمادگی برای سرمایه 
گذاری هلدینگ های زیرمجموعه صندوق بازنشســتگی 
را دارد، خاطرنشــان کرد: این مهم جزو مصوبات ســفر 
اخیر ریاست جمهوری به استان است و تکلیف برای سایر 
صندوق های زیر مجموعه وزارت تعاون نیز تعیین شده است 
که تجارب ارزنده مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری 

نوید بخش پیش گامی صندوق در این اقدام مبارک است.
زارعی کوشا با تاکید براینکه در شهرستان سقز زمینه 
مساعد جهت سرمایه گذاری در حوزه پتروشیمی فراهم است 
افزود: در سایر شهرستان های استان نیز در حوزه کشاورزی، 
صنایع تبدیلی و صنایع غذایی فضا برای ورود سرمایه گذار 
و سرمایه گذاری در این خصوص میسر است امیدواریم این 

امر به ارزش افزوده و ایجاد اشتغال در استان منجر شود.
وی با بیان اینکه مهمترین دغدغه بازنشستگان بعد از 
معیشت، اشتغال فرزندان تحصیلکرده است، ادامه داد: با 
سرمایه گذاری مجموعه هلدینگ های زیر مجموعه صندوق  
بازنشستگی و صندوق های زیر مجموعه وزارت تعاون شاهد 
بهره مندی از این پروژه ها شکوفایی و رشد تولید و اشتغال 

در استان باشیم.

افتتاح شرکت حمل و نقل زیویه بار رانندگان سقز 
با حضور مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری،  
استاندار کردســتان و هیات همراه امروز، شرکت حمل و 

نقل زیویه بار رانندگان سقز افتتاح شد.
ســاخت این طرح در سال ۱۴۰۰ آغاز شده و با تغییر 
کاربری در زمینی به مســاحت ســه هــزار مترمربع و با 
سرمایه گذاری ۴۵۰ میلیارد ریالی رانندگان و سهام داران 

به بهره برداری رسید.
همچنین زمین چمن مصنوعی روستای چاپان سقز در 
زمینی به مســاحت ۸۰۰متر مربع  به بهره برداری رسید، 
عملیات ســاخت این طرح از نیمه دوم سال گذشته آغاز 
شــد و با یک میلیارد و چهارصد میلیون تومان هزینه به 

بهره برداری رسید.

استاندار کردستان 
افزایش امید و 
پویایی در میان 
بازنشستگان و حفظ 
منزلت و کرامت آنان 
از جمله رسالت های 
خطیر عنوان کرد.

اکبر محمدی    -  استاندار کردستان از اختصاص زمینی به مساحت ۳ هزار متر مربع برای ساخت مجتمع فرهنگی، ورزشی و تفریحی بازنشستگان استان 
در راستای مشارکت اجتماعی و توسعه فعالیت های جامعه محور خبر داد و گفت: با تمام توان در تلاشیم فضای مناسبی برای جامعه ارزشمند بازنشستگان 

فهیم فراهم شود.

 زمینه مساعد سرمایه گذاری در حوزه
 پتروشیمی سقز فراهم است
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نخســتین همایش ملی »مسئولیت اجتماعی؛ 
دانشــگاه و صنعت« بــه منظور ترویــج مفهوم 
مسئولیت اجتماعی و تنویر نقش متقابل دانشگاه 
و صنعــت، بــه همت مرکــز پایش مســئولیت 
اجتماعی و فرهنگی وابســته به معاونت فرهنگی 
جهاد دانشگاهی واحد شهیدبهشتی و با همکاری 
دانشگاه شهید بهشتی در ۱۸ مهرماه سال جاری 

برگزار می شود.
دومین نشست  از سلسله نشست های »همایش 
ملی مســئولیت اجتماعی؛ دانشگاه و صنعت« با 
عنوان نقش ســازمان حفاظت محیط زیست در 
جاری سازی مسئولیت اجتماعی، با حضور معاون 
آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت 
محیط زیست، جمعی از مدیران کل این سازمان و 
مسئولین شرکت ها و صنایع مختلف فعال در حوزه 
مسئولیت اجتماعی در سالن حوزه ریاست سازمان 

حفاظت محیط زیست برگزار شد.

دکتر حســین محمودی، دبیــر علمی کمیته 
صنعت همایش در ابتدای این نشست، ضمن خیر 
مقدم به شرکت کنندگان این نشست، توضیحات 
مختصــری در مورد اهداف و محورهای »همایش 
ملی مســئولیت اجتماعی؛ دانشــگاه و صنعت« 

ارائه کرد.
در ادامــه نورالله مــرادی، معــاون آموزش و 
مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت محیط 
زیســت در نخستین سخنرانی این نشست گفت: 
مسئولیت اجتماعی ریشه در تمدن ایرانی و اسلامی 
دارد و دین اســلام در همه امور برای همه مردم 
مســئولیت تعریف کرده و بحث حقوق عامه نیز 
یکی از مهم ترین ارکان مسئولیت اجتماعی است.

وی  بــا بیان ایــن نکته کــه مهم ترین رکن 
مسئولیت اجتماعی در زمینه حفظ محیط زیست 
در کشــور ما اصل ۵۰ قانون اساسی است، افزود: 
در حال حاضر محیط زیســت اصلی ترین زمینه 

  اصلی ترین زمینه برای تعریف
 مسئولیت اجتماعی

برای تعریف مسئولیت اجتماعی است و لازم است مردم و مسئولین را با این 
اصل اساسی آشنا کنیم.

پدرام جدی؛ سرپرســت دفتر مشارکت های مردمی و مسئولیت اجتماعی 
سازمان حفاظت محیط زیست اظهار کرد: شرایط محیط زیست کشوی ناپایدار 
و شکننده اســت و معضلاتی ازجمله بحران فرونشست  در دشت های کشور، 
درگیری 2۳ استان با بحران ریزگردها، خشکی تالاب ها، فرسایش خاک، کاهش 

پوشش گیاهی و ... نشان از این موضوع دارند.
وی افزود: هر صنعتی با هر کاربری، ردپایی از خود بر محیط زیست داشته 
و با وجود افزایش تکنولوژی نیز این ردپا غیرقابل انکار است. ما باید شرکت ها 
و صنایع را به ســطحی از آگاهی برســانیم که مسئولیت اجتماعی را وظیفه 
خود بدانند و این مهم از طریق ترویج، آگاه ســازی و سیاســت های تشویقی 

ممکن می شود.
حســن کاوه فیروز؛ رئیس مرکز برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات، بازرسی 
و مدیریت عملکرد ســازمان حفاظت محیط زیست نیز اظهار کرد: مسئولیت 
اجتماعی از دید محیط زیست، یک بحث اخلاقی است که بر صنعت نیز نظارت 
دارد. محیط زیست یک حق بین نسلی است و تنها موردی است که در قوانین 
کشور و در اسناد بالادستی برای افرادی که به دنیا نیامده اند، تعریف شده است.

وی از ورود سازمان حفاظت محیط زیست به  اقتصاد کلان کشور خبر داد 
و گفت: به واســطه بحث ارزش گذاری اقتصادی که همکاران در دفتر آموزش 
و مشــارکت های مردمی دنبال می کنند، به زودی ســازمان محیط زیست به 
حســاب های ملی ورود می کند و این به معنای ورود سازمان به اقتصاد کلان 

کشور است.
داریوش گل علیزاده، رییس مرکز هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط 
زیســت گفت: مسئولیت اجتماعی شرکت ها در زمینه محیط زیست، وظیفه 
شرکت در قبال سازمان حفاظت از محیط زیست نیست، بلکه وظیفه ای است 
در قبال مردم جامعه و فرزندان خود افراد. پرداختن به محیط زیســت هزینه 

نیست، بیمه ای است برای جلوگیری از آلودگی های مرگبار زیست محیطی.
وی افزود: عادت کردن مردم، موجب کاهش ســطح مطالبه گری ایشان و 
در نهایت کم توجهی ســازمان ها می شود. یک جامعه موفق باید مطالبه گری 
بالایی داشته باشد.علی ربانی، کارشناس حوزه مسئولیت اجتماعی در صنعت 
پتروشیمی نیز بیان کرد: مدیریت پسماندهای صنعتی و شهری، حرکت مثبتی 

است که با نتایج موفقیت آمیز همراه شده است.
وی افزود: حضور مردم در کنار سازمان حفاظت از محیط زیست در مسیر 

مسئولیت اجتماعی، گامی بلند در راستای توسعه پایدار محسوب می شود.
سینا شــیخی، پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس نیز در سخنانی گفت: 
نبود ضمانت اجرایی، عامل عدم موفقیت قوانینی بوده اســت که پیش از این 

شرکت ها را به رعایت مسائل زیست محیطی مکلف می کردند.
وی افزود: سبزشــویی جزو آســیب های حوزه مسئولیت اجتماعی است و 
در این راســتا شــرکت های زیان ده دولتی حق ورود به زمینه های داوطلبانه 

مسئولیت اجتماعی را ندارند.
علیرضا رحمتی، رییس اداره حفاظت محیط زیست شهر تهران بیان کرد: 
در دنیای امروز، جلوگیری از تخریب محیط زیست یک مسئله جدی است. در 

ایران نیز ما چهار برابر موجودی منابع مصرف می کنیم.

وی اضافه کرد: اقتصاد چرخشــی، به معنی اســتفاده بهینه از مواد اولیه، 
خلاقیت و بازیافت بوده و راه حلی برای مسائل امروز اقتصاد و محیط زیست 

است.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰2۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

 هر صنعتی با هر 
کاربری، ردپایی از 
خود بر محیط زیست 
داشته و با وجود 
افزایش تکنولوژی 
نیز این ردپا غیرقابل 
انکار است. ما باید 
شرکت ها و صنایع 
را به سطحی از 
آگاهی برسانیم که 
مسئولیت اجتماعی 
را وظیفه خود بدانند 
و این مهم از طریق 
ترویج، آگاه سازی 
و سیاست های 
تشویقی ممکن 
می شود.


